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Szeretett Testvérek! 
 
 
 Egy nagyon fontos ünnep megüléséről van szó. Ez az ünnep a páska bárány ünnepe. Arra 
emlékeznek a páska ünnepén, hogy Isten kihozta őket Egyiptom földjéről. A zsidók népként való 
létezésének kezdetén rendelte Isten ezt az ünnepet.  
 
Azóta nagyon sok idő eltelt, több száz év, és aztán amire Jósiás lesz a király addig úgy elfelejtették, hogy 
már azt sem tudta a nép, hogy milyen ünnep volt a páska, sőt azt sem, hogy volt egyáltalán egy ilyen 
ünnep. Évekig használaton kívül volt a templom, a papok ne végezték az istentiszteleti feladatukat, a 
léviták is mindenfelé voltak az országba. És nem hiányzott senkinek az egy igaz Isten imádata. Tudjátok 
ennek kapcsán eljátszottam magamba azzal a gondolattal, hogy mi lenne akkor, ha a református egyház 
egyik naprül a másikra megszűnne. Vajon hány református embernek hiányozna úgymond az, hogy 
nincsen gyülekezet, nincsen istentisztelet, összegyülekezés. Érdemes lenne akár csak itt Kőszegen 
megvizsgálni ezt a kérdést. 
 Vajon azok, akik reformátusoknak mondják magukat, azok közül hánynak okozna problémát, ha 
megszűnne a református lelki élet, ha becsuknák a templomajtót. Jósiás király uralkodása kezdetén 
ugyanis ilyen állapotok voltak. És a népet ez az állapot nem is zavarta. Nem zavarta az, hogy nem tud 
áldozatot bemutatni a mindenség Urának, nem zavarta az, hogy nem tudtak felmenni a templomba 
imádkozni. Néha azt érzem, hogy a mi református népünk is ilyen. Túl sokan vannak közöttünk olyanok, 
akiket nem zavarna az, ha református istenimádat megszűnne. 
 Jósiás, azonban azt tette, ami kedves az Úr előtt, és lerombolta a bálványokat és az 
áldozóhalmokat. Kinyitta az Úr házát, és helyrehozatta azt. Amikor mindez megtörtént megtalálták a 
törvénykönyvet, és amikor elolvasták rádöbbentek arra, hogy szinte már semmit nem tudnak őseik hitéről, 
vallásáról. Már nem hisznek őseik Istenében. Ezen az állapton hogyan lehet változtatni? Jósiás úgy 
változtatott ezen az állapoton, hogy megfosztotta a népet az istenpótló bálványoktól, és helyébe az igaz 
Isten imádatát helyezte. Ma is hasonló kérdésekkel küzdünk mi is. Hogyan lehetne az emberek életébe 
visszaállítani az igaz Isten imádatát. Minekünk nincsen hatalmunk arra, hogy az emberek életében 
megszüntessük az istenpótlékokat, megfosszuk az embereket a bálványaiktól. Mi legfeljebb csak annyit 
tudunk mondani, amit Jónás mondott, hogy még három nap és elpusztul Ninive. Mi csak azt tehetjük, 
amit a próféták tettek, Isten Igéjét visszük az emberek felé, és megpróbáljuk versenyeztetni a 
keresztyénségét a bálványokkal. 
 Amit Jósiás csinált az reform volt, és a jósiási vallásreform kapcsán visszacsendül a majdnem 500 
évvel ezelőtti reformáció is, amit Luther és Kálvin indított el. Nekik talán annyival volt könnyebb dolguk, 
hogy nem a bálványokkal, istenpótlékokkal kellett megküzdeniük, hanem a kiüresedett vallási 
gyakorlattal. Őnekik nem a vallás közömbösséggel kellett megküzdeniük, mint nekünk itt ma a 21. 
században, hanem a népet kiszipolyozó önmagát egyháznak mondó vallási struktúrát. Isten akkor odaállt 
az emberek mellé, és azt mondta, hogy küldök egy Luthert, egy Kálvint, egy Zwinglit, akik felrázzák a 
lelki, belső posványságot. Ma is erre lenne szükség. 
 Jósiás helyre állítja a templomot, visszahelyezi a papokat a szolgálatba, a lévitáknak új szolgálati 
területet ad, tanítsák meg a népet a törvénykönyvre, és végezzék a templomi éneklés szolgálatát. 
Mindezekre azt lehet mondani, hogy a vallás, a hit külső formáinak, kereteinek a visszaállítása. De vajon 
a külső keretek visszaállítása elhozza az emberei szívek, lelkek, gondolkodások megreformálását is? 
Azzal, hogy a templom helyre lett állítva, a papok és a léviták vissza lettek helyezve a posztjukra, vajon 
ez magával hozza a belső megújulást is. Tudjátok Testvérek mindez nagy kérdés. István királyunk is 
valami hasonlót tett. Minden 10 falunak kellett templomot építenie, és mindenkinek ott kellett lennie a 
vasárnapi istentiszteleten. Emellett tilos volt a pogány szokásokat követni. De hasonlót tett Kálvin János 
is. Mindenkinek kötelező templomba járni, valamint felnőtt katekézisre. És most megint ennek az 
ünnepnek a megülése van előttünk. De nem akárhogyan ünnepelnek ők, azaz felnőtt hittanra. Lovasok 
járták a város az istentisztelet ideje alatt, és ha valakit az utcán találtak, azt megbüntették, mert nem az 



istentiszteleten volt. Vajon így mennyire lehet? Vajon a külső keretek megreformálása, és a megreformált 
keretek ráerőltetése az emberekre vajon meghozza a belső, lelki reformációt? Nehéz erre a kérdésre 
válaszolni, de egyben azért biztosak lehetünk, hogy a belső lelki, szívbeli reformálódásra folyamatosan 
szüksége van az embernek. Legyen akár Jósiás idejében élő zsidó, vagy István király idejében élő magyar, 
vagy éppen ma élő, 21. századi református. 
 Amikor a zsidók népként kezdtek létezni, akkor ülik meg az első páskát, és a mostani 
igeszakaszban pedig a jósiási vallás reform csúcspontjaként ismét megülik a páska ünnepét, emlékeznek 
az Egyiptomból való kiszabadulásukra. Mindent úgy csinálnak ahogyan a régiek. Visszatérnek a tiszta 
hagyományokhoz, úgy ahogyan Mózes elbeszélte nekik, mindent úgy csinálnak, ahogy nagy királyuk 
Dávid rendelkezett, és ahogyan Salamon mindezt le is írta. Csakhogy mindez már nem menti meg őket. 
Ebben a páska ünneplésben egyként vannak jelen Isten színe előtt, de az ítéletet már nem tudják 
megfordítani. Ez a páska az ő nemzeti létüknek a végét jelenti. Kézzelfogható közelségbe került az ő 
fogságra hurcoltatásuk. Hiába a sok ezer bárány és szarvasmarha feláldozása, már eldöntötte Isten, hogy 
ítélet fog rájuk következni. Nincs ebben a páska ünneplésben szó nagy vigadalomról, vagy örömről, 
hanem visszatérésről van szó, visszatérni abba, ahonnan kijöttek. Visszatérni a mózesi hagyományba, 
visszatérni az igaz Isten imádatára. Persze ilyenkor az ember számára óhatatlanul jön a kérdés, hogy 
számunkra mit jelent a reformáció ünneplése? Jelenti-e a visszatérést a kálvini tanokhoz, jelenti-e a mai 
istenpótlékok elhagyását, jelenti-e az igaz Isten imádásra való visszatérést?   
 Mert az ünneplést megelőzőleg az istentisztelésnek a rendjét, formáját visszaállítják. De mindez 
akkor sem fogja elvenni róluk az ítéletet. Lehet, hogy ezzel ők maguk is tisztába voltak, lehet, hogy nem, 
de akkor is visszaállították a megfelelő rendet. Tudjátok Testvérek nem azért kell megreformálni a 
hitünket, vallásunkat, nem azért kell az Isten imádatára visszatérni, mert akkor majd Isten elveszi rólunk 
az ítéletet, vagy mert akkor Isten majd valami jót fog velünk tenni, áldásaival látogat meg majd 
bennünket, hanem azért, mert szeretjük Őt, benne akarunk igaz módon hinni, hozzá akarunk tartozni. 
Bizony azt a házasságot megette a fene, amelyikbe azért veszi el a férfi a nőt, mert az a nő jól tud főzni, 
vagy mert szépen ki tudja takarítani lakást. A szeretetben való igaz ragaszkodáson van a hangsúly. Ezt 
fejezi ki ez a páska ünnep, és ezt fejezi ki a mi reformációi ünnepünk is. 
 Jósiás korában is Isten gondolata érvényesült, és ez a gondolat az volt, hogy nem fordítja el az 
ítéletet népe fejéről, hanem keresztül viszi azon. Bele vezeti népét az ítélet tüzes kemencéjébe, átvezeti 
azon, és népének szent maradéka kikerül az ítéletből, és megtartatik. Tudjátok Testvérek, ezért adja Isten 
a népe számára a babiloni fogságot, hogy az mint az ítélet tüzes kemencéje kirostálja a szent maradékot. 
Csinált már ilyet az Isten, például a pusztai vándorlásban. Van az helyzet, amikor már az Istentől elfordult 
néppel nem lehet mit kezdeni, hanem csak annyit, hogy az Úr elpusztítja őket az ítélet tüzében. De a 
maradék, akik az Isten szeretik, és istenszeretetükből kifolyólag megtartják az Ő rendelkezéseit, és Igéit, 
ők lesznek a szent maradék. Én magam bízom abban, hogy református népünkben is van egy ilyen szent 
maradék, a többi pedig már élve is holt. 
 
 Szeretett Testvérek! Isten szeretete végtelen, de a tőle elfordult emberrel nem lehet mit kezdeni, 
még Isten sem tud mit kezdeni. Ő számukra az ítélet és az abban való elpusztulás adatik. Az Istenben hívő 
számára is ott  van az ítélet, Isten bele is viszi őket, de ők megszabadulva, megerősödve, és ami ennél 
fontosabb élve jönnek ki. Vannak akiket az ítélet tüze elpusztít és van, akit az ítélet tüze megerősít. 
Mindkét esetben fájdalmas dolog az ítélet, de annak kimenetele nem mindegy. Adja az Isten, hogy mi 
magunk megerősödjünk az Istenben való hívésben. Ámen. 
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Szeretett Testvérek! 
 
 
 Azt gondolom, hogy számunkra is eléggé ismeretek azok a mondatok, amelyek úgy kezdődnek, 
hogy jó annak az embernek, aki... És aztán a mondatot úgy lehet folytatni, hogy olyan dolgokat 
fogalmazunk meg a mondat második felébe, amely tulajdonság nekünk nincs meg, vagy lehet, hogy 
megvan, és örülünk neki. Ilyen mondatokat lehet hallani, hogy jó annak az embernek, akinek sok pénze 
van, akinek van egy jól-fizető állása, jó annak az embernek, aki szép, erős sportos, magas, vonzó 
személyiségű, jó humorú, vagy éppen intelligens. De soha nem mondjuk, gondoljuk azt, hogy milyen jó 
annak az embernek, aki hajléktalanként él az utcán, annak az embernek, akit kihasználtak, akinek elveszik 
a feje fölül a házat, és még tudnám sorolni. De ennel jóval égetőbb az a kérdés, hogy az ember tudja-e azt, 
hogy neki mi a jó. Mitől lesz neki jó? 
 Amikor arról beszülünk, hogy milyen jó annak az embernek, azt a bizonyos embert, akiről 
beszélünk őt tartjuk valami miatt boldognak. Szinte vágyódva, talán irigyelve mondjuk, de jó neki! Aztán 
a Szentírás helyre teszi bennünk azt, hogy mégis ki a boldog. Melyik emberről lehet mondani, hogy 
boldog lenne, szerencsés, vagy üdvös. 
 Maga a zsoltár rögtön azzal kezd, hogy dicsérjétek az Urat. Oly sok mindenért jár dicséret az 
Úrnak, de amiért most még az Isten dicsérésére hív bennünket az az, hogy ő ad az ember számára 
boldogságot, szerencsét. Ő tesz boldoggá, szerencséssé. Lásd meg Testvérem, hogy boldog és szerencsés 
vagy. Tudjátok az Isten által adott boldogságot meg lehet élni úgy is, hogy nincsenek a zsebeim kitömve 
pénzzel, meg lehet élni ezt a boldogságot szegényen is, meg meg lehet élni magányosan is, meg meg lehet 
élni szűkölködve is. Biztos vannak olyanok, akik ezzel vitatkoznának. De aki ezzel vitatkozni kíván az 
csak azért teszi azt, mert nem ismeri azt a tényt, hogy Istennel járni, lakozni, szent élettel illatozni az 
igazán nagy boldogság. Aki mindezt megtapasztalja, az úgy lesz, mint Pál apostol, aki azt mondta, hogy 
mindent kárnak és szemétnek ítélt ebben a világban. Nem azért mondja ezt Pál, mert hajlott az aszkézisre, 
hanem azért mert tudja milyen állapotot jelent az Isten közelében élni. Azért ítél mindent szemétnek 
ebben a világban, mert talélt egy sokkal jobbat,mert talált egy sokkal boldogítóbbat, és ez az Istennel való 
járás. „Sőt most kárnak ítélek mindent Krisztus Jézus, az én Uram ismeretének páratlan nagyságáért. 
Őérte kárba veszni hagytam, és szemétnek ítélek mindent, hogy Krisztust megnyerjem.” (Fil 3,8) 
 
 A boldog ember tudja igazán szívből dicsérni az Urat. Az ilyen ember a nehézségek közöpette is 
boldog. Emlékezzünk csak arra, hogy amikor Pált meg Szilászt börtönbe vetik Filippiben, kalodába zárják 
kezüket, lábukat, mit is csinálnak ők ebben a nem éppen kényelmes helyzetben és körülményben. Istent 
dicsérő énekeket énekelnek. Miért? Olyan boldog állapot lehetett a nyirkos, hideg börtönbe, a hideg 
földön fekve, kalodába zárt végtagokkal lenni, létezni? Boldogok voltak ők? Tudjátok Testvérek a válasz 
az, hogy igen. Mert a boldogság forrását nem a környezetünkben kell keresni, nem az anyagi világban, 
nem a házunkban, vagy a ruhánkban, nem az autónkban, nem a ételben, hanem Istennél. „Boldog ember 
az, aki féli az Urat.” (Zsolt 112,1) Mit is jelent féli az Istent? Tisztelni. Miért tiszteli valaki az Istent? Mert 
felismeri, és elismeri azt, hogy az ő parancsai nagyon is jók, nagyon is hasznosak az ember számára. Az ő 
a parancsokat nem azért adja, hogy uralkodjon, hanem hogy az ember boldog életet élhessen. A parancsai 
segítenek abban, hogy egy szép boldog egész életet élhessen az ember. Akkor miért parancs? Miért kell 
mindezt az embernek megparancsolni? Miért nem lehet ezt egyszerűen csak elmondani, meggyőzni az 
embert szép szóval? Azért mert az ember nem hallgat a jó szóra, azért mert az ember a saját feje után 
megy, azért mert hajlamos a rosszra, a gonosz cselekvésére, sőt sokszor nem is tud ellenállni a gonosz 
vágyai csábításának. Ezért szinte elő kell az ő számára írni, hogy azt cselekedje, ami számára a legjobb. 
Isten, amikor az ő parancsainak a megtartását parancsolja nekünk, akkor nem  megparancsol mást, 
minthogy cselekedjél úgy, ahogyan te boldog legyél. Az ember számára meg kell parancsolni, hogy 
megcselekedje azokat a cselekedeteket, amelyek boldoggá teszi. Mert ha ezt nem tenné, akkor az ember 
csak a boldogtalanságba taszítaná saját magát. Ezeknek a cselekedeteknek a megcselekvése nem már, 
mint az ő parancsolatainak a megtartása, megcselekvése, megtétele. 



 Tudjátok Testvérek, ha nem vagyunk boldogok az azért van, mert nem tesszük azt, amit Isten 
nekünk előírt, nem tesszük azt, ami a mi javunkat szolgálja, hanem inkább annak az ellenkezőjét tesszük. 
Nem ismerjük el az ő parancsolatainak hasznos voltát. Azt gondoljuk, hogyha a saját gondolataink után 
megyünk, akkor nekünk majd milyen jó lesz. Erre is van számtalan példa a Szentírásba. Csak hogy a 
legelsőt említsem, ott van a bűnbeesés. Az ember elindul a saját feje után, nem tartja meg az Isten 
parancsolatát, hogy arról a fáról nem ehetsz, és lám mi lett a vége. „ne maradjon az én lelkem örökké az 
emberbe” - az eredmény a halál. 
 Aztán a zsoltáros arra is megfelel, hogy miben áll az Isten parancsainak megtartásában való 
boldogság. Az ilyen embernek a világossága fénylik a sötétségben, mert az Úr világossággá teszi. Az 
ilyen ember jó cselekedetei lámpások: kölcsön ad, könyörül másokon. Nem fél a rossz hírtől, soha 
semmilyen körülmények között meg nem inog. Jöhetnek bármilyen híradások, soha nem retten meg. 
Halljon háborúkról, éhínségekről, ne dől be a riogatásoknak. Az ilyen embert nem a félelsm és a rettegés 
motiválja. Jöhet bármilyen politikai, társadalmi körülmény szilárdan áll szívében, mert az Úrban van 
bizodalma. Tudja, hogy Isten számára kőszikla, oltalom, megerősített város. Mindenkor emlékezni fognak 
rá. Eljövendő korok nemzedékei fognak rá emlékezni. De az ilyen embernek még az utódai is áldottak 
lesznek, nem kell neki attól félni, hogy jaj mi fog történni a gyerekeimmel, lesz nekik mit enni, lesz 
munkájuk, lesz tiszta ivóvizük, lesz hol lakniuk. Azt mondja a zsoltáros, hogy vitéz, hős lesz fia, nem 
vesz rajta senki sem erőt, gazdagság és bőség lesz annak házában, igazsága mindvégig megmarad. Nem 
kell attól tartania, hogy bárki megrabolná az ő igazságát, vagy éppen jogát. Ne kell attól félnie, hogy 
igazságtalanságot kell elszenvednie. Mindezeket látva az ember könnyedén megállapíthatja, hogy Isten 
parancsolatainak megtartása nem kínlódás, nem teher, hanem az örömnek forrása. Talán a gyermekhez 
lehetne hasonlítani az ilyen embert. Mert ha az ember gyermekkorában mindent úgy tesz, ahogyan a 
szülei parancsolják neki, akkor boldog felnőtt válhat belőle. Persze a szülőknek is tisztességes, becsületes, 
istenfélő embernek kell lenniük. Ezért mondja a Példabeszédek könyve: „Hallgass fia apád intésére, és ne 
hagyd el anyád tanítását!” (Péld 1,8) 
 Tudjátok Testvérek, nem jó az, ha Isten parancsolatai és az evangélium között húzunk egy 
elválasztó vonalat. Mi akik, magunkat az újszövetség népének mondhatjuk, talán szívesen meghúznánk 
ezt az elválasztó vonalat, de mégsem szabad ezt megtennünk. Mert az evangélium sem beszél másról, 
mint amiről a törvény, a parancsolatok. Merthogy tudjátok meg a parancsolatokban ígéret is van. Ezekből 
a törvényhez fűződő ígéretekből látjuk, hogy Isten nem egy diktátor, hanem egy szerető atya. Aki a 
parancsolatainak megtartásán keresztül is boldogságot akar adni gyermekeinek. 
 
 Szeretett Testvérek! Az igaz ember annyit tesz, hogy boldog ember. Az igaz pedig az az ember, aki 
az Úr parancsolatait, rendelkezéseit megtartja. Nyugodtan lehet mondani, hogy csak az az ember lehet 
igaz, aki az Úrnak engedelmeskedik, csak az lehet megigazult ember. Ábrahámról is azt olvassuk, hogy 
engedelmeskedett Isten kihívásának és ez számíttatott be neki igazságul. Engedelmeskedett és Isten adott 
neki egy szép országot, egy gazdag legelővel rendelkező területet, adott neki jólétet, adott neki annyi 
utódot, mint égen a csillag, mint a tenger fövenye. Az igaz ember az Úr parancsolataiban gyönyörködi, 
mert ezek a parancsolatok földi boldogságra, és mennyei üdvösségre vezetnek. Mi magunk is tartsuk meg 
az Úr parancsolatait, hogy itt ezen a földön és azon túl is életünk legyen. Ámen 
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Szeretett Testvérek! 
 
 
 Mindenkiben van egy kép arról, hogyan kellene működnie az egyháznak, mi az egyház, hogyan 
kellene annak kinéznie. Az Magyarországi Református Egyházban is felállítottak egy egyházjövőkép 
bizottságot, amely azt hivatott vizsgálni, elemezni, hogy az egyháztagoknak milyen képe van az 
egyházról. Mit gondolunk mi reformátusok arról, hogyan fog kinézni 10, 20, 30, 50 év múlva az egyház. 
De ugyanúgy itt a mi gyülekezetünkben is felmerült egy-egy emberben az igény, hogy kérdezzük meg az 
egyháztagokat, hogy a jövőt illetőleg, milyennek látják a kőszegi református gyülekezet. Nem csak az a 
nagy kérdés, hogy kik vagyunk, hanem az is, hogy mivé leszünk a jövőbe? 
 
 Tudjátok Testvérek azért mondom el mindezeket, mert Jézus a főpapi imádságában, amiből ma 
egy részletet felolvasta erről is beszél. Jézus kér, Jézus könyörög, nem akárkikért, hanem a 
tanítványokért, és azokért, akik az ő beszédükre megtérnek. Jézus azért könyörög, hogy az egyház úgy 
legyen egyház, ahogyan ő azt elgondolta. Lehet, hogy bennünk is van egy egyházkép, de mi van akkor, ha 
az nem esik egybe Jézus egyházképével. Egyszer megéri úgy elolvasnunk Jézus főpapi imádságát, hogy 
az abban leírtakat összevetjük azzal, amit mi az egyházról gondolunk. Szerintem nagy különbségekre 
lelhetnénk. 
 
 Talán ami a legjobban szembe tűnik az az, hogy Jézus nem a világért imádkozik, nem minden 
emberért, hanem csak azokért, akiknek ő átadta azokat a beszédeket, tanításokat, amelyeket Jézus az 
Atyától kapott. Jézus nem humanista ebből a szempontból, nem mondja, hogy az üdvösség és az 
egyházhoz való tartozás az alanyi jogon jár, hanem azt mondja, az tartozik bele az egyházba, aki 
felismerték, megragadta az általa közölt isteni igéket, és elhitték hogy ő az Atyától jött. Igencsak 
felháborodnánk némelyek ma ezen a jézusi igén. Mi az, hogy Jézus csak azokért imádkozik. Tehát Jézus 
csak és kizárólag azzal számol, akik úgymond az Ige szerint élnek és aki elfogadják őt, akik hiszik azt, 
hogy ő az Isten Fia. Mindenki más az örök megsemmisülésre megy. Hiszed-e ezt Testvérem, vagy mi 
magunk is belesüppedünk egy állhumanizmusba, és azt mondjuk, hogy Jézus nem lehet ilyen kegyetlen, 
pedig lehet, hiszen Jézus egyértelműen kimondja, nem a világért könyörgök, hanem azokért, akik 
befogadták a te beszédeidet. Isten beszédei nem e világiak, nem ebből a látható világból származnak, 
éppen ezért jelentik az ember számára az életet. Azok, akik az Istené, azok az emberek tovább viszik azt a 
munkát, amelyet Jézus megkezdett, vagyishogy az Istentől való Igéket továbbadja a világban élő többi 
embernek, hogy minél többen ember befogadja azt, és éljen az által. Ezért mondja, kéri Jézus az Atyát, 
hogy szentelje meg őket, szentelje meg az egyházat, azaz, hogy láthatóvá váljék rajtuk a megváltozott 
élet, és az az erő, amely az új életre vezet. És mindez az Igében, és az Ige által történik. „ A te igéd 
igazság” (Jn.17,17) Mit is kell ezen érteni? Azt hogy az Ige, elmondja, elénk tárja a valóságot. Azt a 
valóságot, hogy egy valóságos Isten van, és azt, hogy az ő Földre elküldött fia Jézus Krisztus. De az Ige 
által kapunk valós ismereteket a földi létünkre vonatkozóan is. „Ti magatok, mint élő kövek, épüljetek fel 
lelki házzá, szent papsággá” (1Pt 2,5) 
 
 Az Ige által szenteltetünk meg, azért nevezik ezeket a beszédeket Igének, mert különböznek 
minden más földi beszédtől, erő van ezekben a szavakban, és ez az erő formálhat bennünket, ha 
befogadjuk magát az Igét. Ez is Istentől van, mármint a befogadás. Az Ige befogadására csak az 
elválasztottak, az elkülönítettek képesek. Teljes mértékig érvényesül az ószövetségi szentség fogalma, 
azaz, hogy az a szent, amit Isten elkülönítette a maga számára. Ez az elkülönítés az Ige által történik meg. 
Az Ige igazságában Jézus kereszthalálában szenteltetünk meg. Ez mind azokért van, akik számára meg 
kell jelentetniük az igét. De ez csak úgy lehet, ha a hitelességük megmarad. Nem a világból valók, de a 
világban élnek. Azért nem valók a világból, mert Isten sem a világból való. Jézus nem azt kéri az Atyától, 
hogy vegye ki ebből a világból, hanem hogy őrízze meg a gonosztól őket. A gonosztól való megőrzés, 
megtartás azért fontos, hogy az Igét helyesen tudják az emberek elé tárni. A gonosznak való 



engedelmességük az Igét megerőtlenítenék. Azért Jézus könyörög az Atyának, hogy kiváltképpen őrizze 
őket a gonosztól. 
 Jézus könyörög, azért hogy az Atya tartsa meg őket, az ő nevében, hogy egyek legyenek. Aki az 
Atyának nevében megtartatik, az fog annak a bizonyos egységnek a részese lenne. Az egyházat 
jellemeznie kellene az egységnek, ahol széthúzás van ott nincs egyház, ahol szakadás van ott nincs 
egyház, mert az Atya azokat nem tartotta meg. Amikor összetartunk, mint Krisztus követők, az azért van, 
mert az Atya megtartott bennünket. Maga az Isten tartja fenn az egyház egységét, azért nem esett még az 
szét. Azért nem széledtek szét a hívek. 
 Nos, ők alkotják az a közösséget, amit úgy hívnak egyház. Amelynek egyik nagyon fontos szerepe 
az, hogy az Igét vigyék a többi ember elé. És ha ezt az egyház jól csinálja, akkor megdicsőíttetik az ő 
Uruk őbennük. Ezt tudjátok olyan, mint amikor egy súlyos beteg meggyógyul, és az ő gyógyulásában 
dicséretet nyer az az orvos, aki gyógyította, mert azt mondják, hogy az orvos sokat tette az ő 
gyógyulásáért, vagy olyan, mint amikor egy kiemelkedő sportoló megnyeri a világbajnoki aranyat, mert 
őbenne az ő edzője is dicsőítettek, mert egy jó edző nélkül nem tudott volna felkészülni megfelelőképpen. 
Azért kell az edző, mert ő szakmailag sokkal jobban tud mindent, vagy a tanárnak dicsősége az, ha a 
diákjai sorra nyernek felvételt az egyetemekre, és elvégezve azt, kiváló szakemberekké válnak. De 
ugyanezt el lehet mondani arról a szülőről is, aki a gyermekéből tisztességes becsületes embert nevel. 
Jézus az ővéiben, az egyházban csak akkor fog megdicsőítetni, ha az egyház azt az igehirdetési munkát, 
amelyet elkezdett Jézus, továbbviszi, továbbra is folytatja. Minden ennek van alárendelve, azaz hogy 
minél több ember felismerje, elfogadja, és éljen vele. 
 
  Szeretett Testvérek! Csak néhány dolgot villantott fel az ige számunkra abból, hogy az egyháznak 
milyennek kellene lennie. Ha most valóban megtesszük azt, hogy összehasonlítjuk a mindennapok 
egyházával, akkor elég sok hiányosságot vélek én maga felfedezni. Vajon tudunk-e egyházként működni? 
Mielőtt erre válaszolnánk önmagunkban, vegyük észre egy nagyon fontos dolgot. Jézus könyörög! Ha mi 
lennénk a tökéletes egyház, akkor nem kellene Jézusnak könyörögnie. Ott akkor a halála előtt, nem csak a 
tanítványokért könyörög, hanem azokért is, akik az ő szavukra megtérnek. Ezek vagyunk mi. Jézus látja, 
tudja a mi tökéletlenségünket, és ezért imádkozik az Atyához. Ez az imádság olyan mit ha Jézus az utolsó 
akaratát közölné az Atyával, természetesen kérés formájában. Talán nem is gondoltuk volna, hogy Jézus 
ilyen nagy feladatot szánt nekünk. Tudjátok Testvérek, az hogy Jézus értünk is imádkozott és imádkozik, 
elveszi a mi félelmeinket, azokat a félelmeket, amelyek arról szólnak, hogy nem tudunk egyházként 
működni, nem tudjuk megvalósítani az egységet, az apostoli küldetést, hogy Jézusnak nem válunk a 
dicsőségére. Még ezek is mind nagy részt az Atya kezében van. Ő tart meg minket, és az ő megtartása azt 
jelenti, hogy reménykedhetünk abba, hogy a mi elhívatásunknak, kihívásunknak megfogunk tudni felelni, 
hogy nem fogunk Jézus Krisztus fejére szégyent hozni. 
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Szeretett Testvérek! 
  
 Ha az elménk visszaemlékezésében kutatunk vajon milyen emlékek jönnek elő többségében? 
Vajon jó emlékek vagy rossz emlékek tódulnak szemeink elé? Mi az amire a legtöbbször 
visszaemlékezünk? Egy fájó emlék, vagy egy boldogító emlék? Ránk magyarokra azt mondják, hogy 
pesszimista nemzet vagyunk. Ez azt is jelenti, hogy inkább észrevesszük az életünkben a rosszat, mint a 
jót. Milyennek gondoljuk magunkat úgy általában? Szerencsésnek vagy szerencsétlennek? 
 
 Dávid király neve fémjelzi a zsoltárt, amely már kezdősorában sokat mond nekünk: „Ha nem az 
Úr az, aki velünk volt” (Zsolt. 124,1) Ha nem lett volna velük az Úr, akkor bizony ma már lehet, hogy 
nem is léteznének. Nem beszél itt Dávid konkrét történelmi eseményről, hanem az egész törtélemet nézi, 
és úgy gondol vissza. Az ő visszagondolásának visszaemlékezésének egyik nagyon fontos momentuma 
az, amit így lehet elmondani, ha nem lett volna az Úr már rég elárasztottak volna bennünket a vizek. Ha 
az Úr nem lett volna velünk, akkor már a népek haragja, mint árvizek ránk zúdultak volna, és elsodortak 
volna. Az árvíz az a jelenség Testvérek, amely ellen nem igazán lehet védekezni, ha víz megindul, ott sok 
esetben az ember tehetetlen, érzi mennyire kicsiny. Nahát így volt Dávid is, és a nép, amelynek király 
volt. De az árvíz képben az is benne van, hogy a kozmikus káosz ellen is véd bennünket az Isten. 
Elgondolkodtunk már azon, hogy miért van az, hogy egy rendezett világban élünk, ahol az őszt a tél 
követ, telet pedig tavasz, a tavaszt pedig a nyár. Miért van az, hogy az eső esik, és szél fúj, hogy van eset 
és van reggel? Tudom megvannak a természettudományos magyarázatok. Isten nélkül már rég egy 
kozmikus káoszban élnék, és záros határidőn belül összedőlt volna a világunk. A régiek meg voltak 
győződve arról, hogy Isten a káoszból rendet teremtett, és ezt a rendet megóvja a káosz ostromló erőivel 
szemben. 
 A másik kép a veszély érzékeltetésére a madarász és a madár képe. Az ahogyan a madarász a 
madárnak csapdát állít. Luther Márton magyarázza, hogy milyen kedves ember a madarász, hiszen a 
madárnak magot szór. Ad nekik enni. Odagyűlnek köré a madarak, odasereglenek köré. Szép éneket 
énekelnek a boldogságtól, úgy érzik, minden a legnagyobb rendben van, mintha minden dolog a lehető 
legjobban menne. A madarász együtt fütyörészik a madarakkal. De a barátság, a kedvesség, a jószívűség 
örve alatt halálos veszedelmet készít elő. Így tesz a sátán is.  Azt mondja a zsoltáros, hogy ha Isten nem 
lett volna velünk, akkor bizony belesétálunk az efféle csapdákba. Hány és hány olyan esetet tudunk 
felsorolni a mi életünkben, amikor Isten az efféle csapdáktól megőrzött bennünket. Egy ilyen csapda lehet 
egy párkapcsolat, egy új, jobb kilátosokkal kecsegetető állás, amelyben lehet hogy éppen 
törvénytelenségeket kellene elkövetni, vagy a média által sugallt hangulat. Légy modern, légy divatos. 
Hagyjuk el a hűséget, hagyjuk el az őszinteséget, a hitet, mert az már nem modern, és még lehetne 
sorolni. A mai világunk csapdái is felállítva készen vannak, és várnak bennünket, hogy belesétáljunk, de 
Isten nyugalmat adva vezet bennünket keresztül a csapdák sokaságát kikerülve. Ez olyan, mint egy 
aknamező, amelyen a szemünket becsukva, Isten vezetésére bízva magunkat keresztülsétálunk. 
 Tudjátok Testvérek úgy van az, hogy mi emberek általában azt nem vesszük figyelembe, ami nem 
történt meg velünk. Nem vesszük figyelembe azt, hogy tegnap majdnem elütött egy autó, nem vesszük 
figyelembe azt, hogy mi lett volna akkor, ha megbetegszünk fiatal korunkban és nem tudunk dolgozni, és 
nem tudjuk a gyerekeinket ellátni. Nem vesszük figyelembe, hogy mi lett volna velünk akkor, ha a 
szüleink eldobtak volna. Nem vesszük figyelembe, mert nem így történt. Tudjátok Testvérek, ez 
részünkről nagy hiba. Nagyon nagy hiba. Nem látni azt, hogy szörnyűségek azért nem következtek be, 
mert Isten azt nem engedte, Isten oltalma alatt vagyunk.  Azért van még mind a mai napig egy országunk 
Testvérek, mert Isten nem engedte azt, hogy teljesen elvegyék azt tőlünk. Isten óvó, védelmező keze 
sokszor nem oly látványosan cselekszik, hogy azt rögtön észrevennénk, de azért észre lehet venni. Ahhoz 
tudnám hasonlítani, amikor az ember felnő, elvégezte az iskoláit, elindult az életben, aztán visszanéz és 
látja az idősödő szüleit, és akkor ébred rá, hogyan védték őt, mit jelentett az, hogy velünk voltak ők. Ha 
nem lettek volna velünk, vajon ma hol lennénk? Vajon észre vesszük-e azt, hogy Isten menyire volt 
velünk eddigi életünk során. 



 
 Figyelmeztet bennünket is Dávid király, hogy azon az isteni kegyelmen emelkedjünk felfelé, 
amelyet már egyszer megtapasztaltunk. Ne feledjük el, azokat a megtörtént eseményeket, amelyekben 
számunkra az Isten kegyelmének megnyilvánulása egyértelmű volt. Ha pedig elfeledtük, akkor itt az idő 
újra emlékezni. Ha egyszer már megtapasztaltuk azt, hogy Isten megsegített bennünket, akkor biztosak 
lehetünk abban, hogy megint meg fog bennünket segíteni. Isten azért engedte átélnünk az ő kezének 
segítségét, hogy az elkövetkezendő időkben is mindig rá bízzuk magunkat. Isten nem szeszélyes, nem azt 
mondja, hogy tegnap megsegítelek, de nem biztos, hogy holnap is meg foglak segíteni. Isten segítsége 
folyamatosan ott van az életünkben, csak használni kell, élni kell vele. Ezt szeretetből teszi Isten. Isten az 
ő szeretetében magához szelídít bennünket. Szeretetben Istenhez szelídülni. Mi csak elfutnánk, 
elrohannánk tőle, de ő a folyamatos segítségnyújtással, bizalmat ébreszt a mi szívünkben, és felmutatja a 
kegyelme nagyságát. 
 
 Dávid király egyenes rá akarja szoktatni az embereket arra, hogy Isten nevét segítségül hívják. 
Mert hogy ez is szokás kérdése. Vannak, akik azért nem hívják segítségül az Úr nevét, mert még soha sem 
tették, vagy nagyon ritkán. Az Úr nevének a segítségül hívásának mindennapi rutinná kellene válnia. 
Hogy a hívek ne a velük született erőben bízzanak, hanem amikor az egyházról, vagy saját egyéni 
életükről van szó, akkor Isten csodálatos kegyelmében, amely által mindkettő fennmaradhat, az egyház is, 
az egyéni életünk is. 
 
 Nem ok nélkül ismétli Dávid ezt a mondatot: „Ha nem az Úr az, aki velünk volt”. Mi, emberek 
olyanok vagyunk, hogy amíg veszélyben vagyunk, hajlamosak vagyunk arra, hogy félelmünket 
eltúlozzuk. Jobban félünk az adott veszélytől, mint ahogy az indokolt lenne. Aztán amit megszabadulunk 
a veszélyes helyzetből, leszállítjuk a nehézség nagyságát. Sok esetben túlzottan is rettegünk. Ez azért van, 
mert a sátán mesterkedéseivel igyekszik az Isten kegyelmének a nagyságát elhomályosítani szemeink 
előtt. Nehogy azt annak valóságosságában láthassunk, és nehogy ez Isten iránti bizodalmat felébressze 
szívünkben. Merthogy a kegyelem megélése, megtapasztalása ezt teszi. Bizalmat ébreszt Isten iránt. A 
felnagyított félelem ezt a bizalmat megöli. 
 
 De Dávid még tovább is megy ennél, szándékosan időzik a veszélyes felnagyítás mellett, mert 
szinte zabolázva mondja, hogy Isten további veszélyeken keresztül emeli bennünk az ő kegyelmének 
érzését. Szinte direkt bocsát ránk efféle veszélyeket, hogy kimentve azokból, éreztesse velünk azt, hogy ő 
kegyelmével és segítségével fordul felénk. Isten az iránt való bizalmunkat így akarja megerősíteni. Minél 
jobban érezzük az ő kegyelmét, annál inkább hívjuk segítségül az ő nevét. 
 
 Természetesen igazából csak az tudja segítségül hívni az ő nevét, aki ismeri ezt a nevet. Ha nem 
ismerjük Isten nevét, akkor nem is fogjuk tudni segítségül hívni. Nem elég az, ha tudom, hogy Istent 
Istennek hívják. Isten nevét ismerni annyit tesz, mint magát Istent ismerni. Ebben pedig a hívek sokasága 
az egyház igen nagy szerepet kell hogy vállaljon, hiszen magán  az egyházon keresztül történik az Isten 
megismerése. Hittanórán, istentiszteleten, bibliaórán, lelki beszélgetésekben. 
 
 Szeretett Testvérek! Ha nem az Úr az, aki velünk volt – ez a mondat bizonyságtétel is Dávid 
részéről. Az Úristenen kívül nincs senki, aki megmenthetne bennünket, nincs emberi erő, nincs kozmikus 
erő sem. Egyházunk vezérigéje csendül itt fel: ha Isten velünk kicsoda ellenünk. De vegyük észre, hogy 
Isten velünk van. „Ezek szekerekben, amazok lovakban bíznak: mi pedig az Úrnak, a mi Istenünknek 
nevéről emlékezünk meg.” (Zsolt 20,8) 
 


